

question, which had looked so disarmingly simple in the Session of 1869, now took on frightening proportions. There was a sharp debate on the Government's handling of the Manitoba difficulties when the House opened in February. But when the first rumours of the shooting of Thomas Scott (it actually occurred on March 4, 1870) reached Ottawa, on March 29th, tension in the House positively crackled. The bitterness and the intransigence of many of the Ontario members over the shooting of Scott is a salutary reminder of the hard time that Macdonald had with refractory Protestants who believed Scott a white knight innocent of wrong-doing. They labelled as traitors those who negotiated with "rebels" or the representatives of rebels. By far the most refreshing and cooling speech in this whole acrid debate was from A. G. Archibald, of Nova Scotia, on May 7th, and whose appointment as Manitoba's first Lieutenant Governor came just two weeks later.¹¹ The Manitoba Bill, put together with a great deal of difficult negotiation with the delegates from Manitoba, was placed before the House on May 2nd, by Sir John A. Macdonald. Then, just before coming down to the House for the afternoon sitting of Friday, May 6, 1870, Macdonald was struck down with an attack of kidney stones so severe that he was unconscious within a few seconds. He was to be out of action until well after the Session of 1870 closed on Thursday, May 12, 1870.¹² The Manitoba Bill, piloted now by Sir George Cartier, became law, but some of the bills that the Government had introduced that session were never passed, partly owing to opposition from the Government's own supporters, partly to pressure of time and events. The Supreme Court Bill, for example, introduced by Macdonald on March 18th, was given up by the Government on May 10th, and it remained for the government of Alexander Mackenzie to establish the Supreme Court of Canada in 1875. The Franchise Bill, establishing a Dominion franchise to replace four different provincial franchises, was also given up. And although it was to be re-introduced by Macdonald in the years to come, a Dominion

était-il excusable. La question du Nord-Ouest, qui avait paru d'une simplicité si désarmante la session d'avant, prenait alors des proportions alarmantes. À l'ouverture de la session en février, il y eut un violent débat sur la façon dont le gouvernement traitait des difficultés du Manitoba. Quand les premiers rumeurs voulant que Thomas Scott ait été fusillé (c'est arrivé exactement le 4 mars 1870) ont atteint Ottawa, le 29 mars, la tension qui régnait à la Chambre a atteint son paroxysme. L'amertume et l'intransigence de nombreux députés ontariens devant la fusillade de Scott sont un excellent rappel des difficultés qu'a rencontrées Macdonald avec les protestants insoumis qui voyaient Scott comme un chevalier loyal, innocent de tout mal. Ils qualifiaient de traîtres ceux qui négociaient avec les « rebelles » ou leurs représentants. Le discours le plus rafraîchissant, le plus rassurant de tout ce débat virulent, c'est de loin celui qu'a prononcé le 7 mai A. G. Archibald, de la Nouvelle-Écosse, qui devint le premier lieutenant-gouverneur du Manitoba tout juste deux semaines après.¹¹ C'est le 2 mai que sir John A. Macdonald déposait à la Chambre le Bill du Manitoba, rédigé après de longues et pénibles négociations avec les délégués du Manitoba. Mais juste avant de se rendre à la Chambre pour la séance de l'après-midi, le vendredi 6 mai suivant, Macdonald fut frappé d'une attaque de calcul rénal si aiguë qu'il demeura inconscient pendant quelques secondes. Il ne put revenir à la vie politique que longtemps après la clôture de la session, le 12 mai 1870.¹² Le Bill du Manitoba, défendu alors par sir George-É. Cartier, a été adopté, mais certains autres bills présentés par le gouvernement au cours de cette session ne l'ont jamais été, en partie à cause de l'opposition des partisans mêmes du gouvernement, en partie à cause des pressions du temps et des circonstances. Ainsi, le Bill sur la Cour suprême, déposé par Macdonald le 18 mars, a été abandonné par le gouvernement le 10 mai, et c'est le gouvernement d'Alexander Mackenzie qui a dû créer la Cour suprême du Canada en 1875. Le Bill sur les élections, qui remplaçait les quatre élections provinciales différentes par une seule élection au niveau de la Puissance, a aussi été abandonné. Même s'il devait être présenté de nouveau par Macdonald dans les années à venir, ce n'est qu'en 1885 qu'on a voté des élections générales pour l'ensemble de

¹¹ *Infra*, p. 1436-1444 William McDougall (1822-1905) had been appointed Lieutenant-Governor of Rupert's Land and the North-West Territories in 1869, but never took office owing to Red River resistance to his doing so.

¹² See Donald Creighton, *John A. Macdonald: the old chieftain* (Toronto, 1955), 67-9, or P. B. Waite, *Macdonald: his life and world* (Toronto, 1975), 83-4.

¹¹ *Infra*, p. 1436-1444 William McDougall (1822-1905) fut nommé lieutenant-gouverneur de la Terre de Rupert et des Territoires du Nord-Ouest en 1869, mais n'est jamais entré en fonctions parce que Rivière-Rouge s'y opposait.

¹² Voir Donald Creighton, *John A. Macdonald: The Old Chieftain* (Toronto, 1955), 67-69, ou P. B. Waite, *Macdonald: his life and world* (Toronto, 1975), 83-84